
al Casei JUdeţene a creaţiei populare, şi pe Viorel Savin, ca director 

al Casei de cultură din Slănic Moldova - au cunoscut totodată şi un 

soi de cordialitate particulară, i-aş zice aproape frăţească, tocmai 

pentru că ironia şi autoironia erau m ele acasă, iar vorba de spirit 

înviora atmosfera, extrăgându-ne pentru câteva zile din cenuşiul 

"epocii de aur". Mi-ar plăcea să cred că exista chiar şi un spirit al 

locului, benefic actului de cultură. Poate că nu s-a pierdut cu totul. 

Dar ar fi nevoie, azi, şi de o publicitate adecvată şi inventivă, in stare 

să trezească din actuala amorţeală publicul virtual al Slănicului. 

Altfel, la ce bun? in teatru, dacă public nu e . . .  Şi, la această ediţie 

din '94 a festivalului, care de o bună bucată de vreme a devenit "de 

creaţie şi interpretare teatrală" - ajungând cu acest profil la a VI I I-a 

ediţie şi luându-şi-1 ca patron spiritual pe Ion Luca -, publicul s-a 

lăsat foarte greu atras. 

Nici spectacolele, de altfel, cu excepţia celor prezentate de 

�eatrul Municipal din Focşani, nu aveau de ce să-I aducă in sală, ci 

mai curând să-I gonească. Absenţa cenzurii poate fi mai rea decât 

cenzura dacă dispare orice urmă de autocenzură, inclusiv cea a 

bunului-simţ. Iar o selecţie exigentă a spectacolelor e necesară 

oricărui festival, fie el şi - sau, mai ales - de "amatori'·. Altfel, orice 

ins "cu liceul la bază" dar cu o nebuloasă in creier poate trece drept 

"animator" de formaţie teatrală, jucându-şi propriile texte, de o 

dezarmantă incongruenţă logică. 

Dacă actuala ediţie a festivalului n-a fost, totuşi, un eşec, lucrul 

s-a datorat in primul rând unui interesant şi  util colocviu - "Arta 

teatrală de amatori, incotro?" -, avându-1 ca moderator pe criticul 

Valentin Silvestru. A urmat apoi un veritabil spectacol , de "teatru

teatru", inspirat şi inteligent nuanţat regizoral de Mihai Lungeanu, cu 

piesa lu i  Matei Vişniec Şi cu violoncelu l  ce facem?, trupa 

focşăneană fiind, iarăşi, la înălţimea renumelui său. 

in fine, e de sperat - şi de presupus - că şi la secţiunea de 

creaţie, avându-1 ca preşedinte al juriului tot pe Valentin Silvestru, au 

fost răsplătite două texte meritorii: Me�terul Manole de Dorel 

Rape, medic din Slănic Moldova, şi Vinovatul să facă un pas 

inainte de Dan Lungu din Botoşani. 

Eforturi le organizatorilor �entra l i ,  judeţen i  şi local i ,  cele ale 

Primănei, diriguite de domnul Dante Cotescu, precum şi bunăvoinţa 

sponsorilor - atăta câtă el - meritau parcă mai mult. Cine şi-ar fi 

imaginat, acum câţiva ani, că vom avea destui bani pentru premii ,  

dar nu vom mai avea cui să le dăm?! 
c: 

Să sperăm totuşi că, la anul, cea de-a IX-a ediţie a festivalului de � 
Q 

la Slănic Moldova va însemna şi un reviriment al acestuia, ca fapt de () 
cultură teatrală, validat de prezenţa publicului in sală. Condiţionată, � 
firP.sc:, dP. C:P.P.n c:P. i SP. ofP.rii. � 
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CARMEN IONESCU: 
"Nu mai am timp; 
lumea mă întreabă câti 

' 

ani am" 
Carmen Ionescu s-a născut sub semnul Berbecului, pe 18 

aprilie 1956, la Bucureşti. Are gesturi discrete, dar expresive. 
intăţişarea ei ca/mă, aproape olimpiană, reuşeşte să ofere linişte 

interlocutorului. Despre ambiţiile şi destinul său vorbeşte cu pasiune 

şi cu Îngăduinţă atoateÎnţelegătoare. 

• Pentru a reu�i la I.A. T.C. a fost nevoie să susţii de 
opt ori examenul de admitere. Te-au marcat ace,ti ani de 
încercări? 

lJ Mai întâi trebuie să-ţi spun că atunci când mi-a intrat in 
cap să devin actriţă, ştiam că nimic nu mă poate face să dau 
inapoi. Am incercat să rămân in zona artei, astfel că timp de trei 
ani am fost in corp-ansamblul Teatrului "Bulandra" şi alţi trei ani 
am făcut balet in trupa Teatrului "Tănase". Era in mine o mare 
încăpăţânare şi eram hotărîtă să incerc şi a noua oară . . . Dar anii 
aceia m-au marcat puternic. Deşi  nu mă simt bătrână, ş t i u  
c ă  n u  ma i pot s ă  f a c  ce-aş f i  făc u t  atunci .  

• Ai intrat in 1989. Şi ai terminat \'efă de promoţie ... 
_J Da, n-am înţeles nici eu cum! Atâţia ani de încercări (mereu 

am ajuns până la ultima etapă) şi, culmea, am intrat când erau 
cele mai puţine locuri la fete - doar trei -din cei opt ani. Cred că 

= e bine să nu intri foarte crud în meseria asta, să fii mai copt. Dar ;. ' :mi e mult, totuşi. Anii ace1a au fost un chin, nu aveam nici un 
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fel de relaţii in domeniu, părinţii mei s-au chinuit alături de mine ... 
Apoi, am terminat şefă de promoţie. 

• După care ai jucat patru ani la Teatrul Tineretului 
din Piatra-Neamţ. Ce amintiri ai de acolo? 

O Acolo am avut o întâlnire benefică, importantă şi bogată 
cu Nicolae Scarlat, in regia căruia am interpretat Camelia din 
Acefti nebuni făţarnici. Am jucat in Sânziana fi Pepelea, 
regia Andrei Mihalache, in Bună seara, domnule Wilde, regia 
Nae Caramfil. .. Am jucat mult in acei patru ani. Apoi am dat 
concurs la Teatrul Naţional din Bucureşti. 

• Şi a urmat întâlnirea foarte importantă cu Andrei 
Şerban. Aveai emoţii mari la concurs? 

O Mi-era teamă, dar aveam o emoţie bună, constructivă; şi in 
spectacole am emoţii, atât cât să-mi dea imboldul necesar. Eram 
incrâncenată. A fost o întâlnire de gradul zero. Recunosc, sunt 
ambiţioasă, incăpăţânată, aproape câinoasă. Au fost apoi 
satisfacţii pe măsură. Elena din Trilogia antică - spectacol cu 
care am făcut turnee in Italia, Franţa, Brazilia, Austria, Marea 
Britanie, Polonia, Portugalia. 

• Şi cu care ai luat un premiu de interpretare la 
Festivalul "1. L. Caragiale", în 1991. 

O Da, mi 1-a inmânat inegalabilul George Constantin. Elena mi-a 
cerut un mare sacrificiu, să stau trei ani fără păr. Acum, mă uit la 
păr, mă bucur dar ... aş mai face-o, mă crezi că aş mai face-o? 

• De când efti la TNB, ai jucat foarte mult, în 
spectacole de facturi diverse: Cine are nevoie de teatru?, 
Audiţla, Păsările, Mafinăria Hamlet, Patrihoţii ... 

o Mai departe îţi spun eu: Morifca, Paiaţa sosefte la 
timp, Ghetou, Casa Bemardei Alba. Da, am jucat, dar. .. Ştii, 
nu mă interesează dacă rolul e mic sau mare, important e să fie, 
orice rol e un prilej de a mă scormoni, de a face mereu altceva. 
Mă obsedează să nu fiu mereu la fel, să descopăr noul in mine, 
să mă îmbogăţesc. Asta e frumuseţea. Ultima experienţă, cu 
Felix Alexa, la Casa Bernardei Alba, a fost extraordinară. 
M-am înţeles perfect cu el, este un regizor atent la amănunte, 
care despică firul in patru (pentru înţelegerea de către actor ... ). 
M-a stors la sânge, dar a ieşit. Dau jos kilograme după ce joc 
spectacolul. Felix a lucrat cu noi temeinic, serios, matematic, are 
o vigoare şi o energie fantastice. 

• Meseria ţi-a adus până acum vreo insatisfacţie? 
O O mare durere in această profesie este că nu am făcut 

film. Mi-am dorit mult. Dar nu disper. Probabil că am jucat prea 
mult în teatru ... Şi, oricum, am ce trebuie să aibă un actor: acel 
dram de orgoliu de a nu cerşi, întrucât consider că am făcut ceva 
şi că ar fi trebuit să se vadă. · 

• Cum este atmosfera in Teatrul Naţional, privită din 
interior? 

O Fiecare îşi vede de treaba lui. Altfel. aş spune că nu 
excelează. Andrei Şerban ne-a influenţat pozitiv, atunci eram 
uniţi, eram o echipă. Acum, fără a exista invidii sau certuri, 
fiecare îşi vede de ale lui. Întâlnirile de pe culoare sunt adesea ... 
formale. Un puls nou există acum in echipa cu care repetă 
Beatrice Bleonţ Romeo fi Julieta. Poate pentru că sunt in 
majoritate tineri, sau poate pentru că ea ştie să ne ţină in mână ... 

• in ce relaţie efti cu publicul? 
.J Ştii ce cred eu? Publicul - actorul il face aşa cum este, 

cald sau rece. Dacă nu-i dai, n-are de unde să-ţi dea. Duhul 
sfânt nu coboară întotdeauna. De când intră in scenă, actorul 
conduce publicul unde vrea el. Publicul e c:a un copil pe c:are-1 
porţi de mână şi il ai aşa cum îl aduci. 

• Trecerea anilor a făcut din tine un om egoist? 
� Am c:Ava egoism, recunosc că ţin la mine, iar anii trecuţi 

m-all mAnt i n llt tAnac:A şi. nric:um, ll1pt fantastic:. E ca la o 
competiţiA undA trAhtJiA si'i-i prin7 i pe c:eilalţi din urmă ... Mă 
interesează foarte mult r:.um arăt, fac zilnic antrenament 
(antrenament profesiontst, dur), pentru că ... da, au trecut nişte 

ani peste mine. Dar privesc mereu inainte şi timpul scurs poate 
că mi-a dat o frenezie, o grabă in tot ceea ce fac. Firea mea este 
bătăioasă, şi in meserie, şi in viaţă, dau cu capul, mă zbat şi 
până la urmă fac drumul aşa cum mi l-am propus. Ştii, eu nu 
simt că am o vârstă anume, mă simt bine aşa cum sunt, dar ... 
lumea te întreabă câţi ani ai. 

Şi mai este un lucru: imi doresc un copil, dar mi-e frică. Poate 
tot din cauza egoismului - egoismul meseriei. Dacă stau un an 
acasă, lumea mă uită. Asta mă frământă mult. Ştiu că nu mai am 
timp de stat. (Şi iarăşi revin la anii pierduţi ... ) Oare merită 
sacrificiul ăsta? 

• Ce poţi să spui despre prietenie? 
Carmen respiră adânc şi se gâr.deşte indelung, intorcându-şi 

pnvirea spre fereastra cabinei. 
O Cred in prietenie. E necesară. Însă e nevoie de multă 

precauţie. Personal, mi-am dat tot sufletul, m-am vândut pentru 
prietenie şi ... m-am păcălit. Acum cred că nu e bine să arăţi tot 
ce simţi. Mai bine să le dai celorlalţi cu linguriţa şi tu să-ţi fii cel 
mai bun prieten. Am devenit circumspectă. Şi crede-mă că, 
astăzi, mă mir când mai găsesc un om adevărat. 

• Cum ai caracteriza cuplul pe care-I formezi cu 
binecunoscutul actor Constantin Dinulescu? in viaţă, 
bineînţeles ... 

O Mă echilibrează fantastic,  el are experienţă şi mă 
temperează, mă sfătuieşte, mă calmează. mă îndrumă ... intr-un 
cuvânt, mă ajută. Înainte era in mine furtună, nebunie; acum e 
bine, imi place ordinea in existenţă. E ciudat, am momente când 
mă abandonez hazardului, dar, de fapt, sunt riguroasă, 
disciplinată. Între mine şi Bobsi e o balanţă bună, eu îl  
impulsionez şi el  îmi dă linişte. 

• Ce faci atunci când nu efti in teatru? 
lJ Îmi place să dansez, să fac mişcare, să înot. În grija pentru 

mine sunt tipicară. Încă de mică îmi plăcea să mă uit în oglindă 
(vezi cum scrii, să nu se inţeleagă că sunt narcisistă, nu-i 
adevărat, sunt doar foarte atentă la cum mă menţin). Sunt un om 
vesel, râd foarte mult, râd cu zgomot, cu poftă, din rărunchi; imi 
face bine. Când sunt supărată, sunt urîtă, m-am văzut pe 
casetă ... Şi, in sfârşit, nu citesc nici un fel de ziar- îmi vine rău! 
Ascult muzică, asta mă linişteşte. 

• Dacă ar fi să judeci prin comparaţie publicul din 
străinătate cu cel de aici ... 

U În străinătate vibrează altfel. În Brazilia s-au urcat lângă 
noi, pe scenă, plângeau, urlau, pupau mâinile actorilor ... Numai 
cât îţi povestesc şi mă înfior. Şi la nemţi, de care ne temeam că 
sunt reci, băteau din picioare ... Mi-e dor de acel oxigen. La noi, 
spectatorii se manifestă mai puţin. Au cuminţenie in ei. Mi-e dor 
de publicul nebun, care se dezlănţuie. Pentru actor e o mare 
bucurie să vadă spectatorii entuziasmaţi, încărcaţi de o energie 
nouă, puternică. De fapt, se vede şi pe stradă, aici oamenii sunt 
trişti, abătuţi. Asta se observă şi la oamenii care vin in sală -
vorbesc de Trilogie -, sigur că şi la noi se aplaudă, dar 
aplauzele nu au în ele uruiala de cutremur de "dincolo". 

• De ce se leagă aspiraţiile tale profesionale in acest 
moment? Dar în perspectivă? 

:...J Acum imi doresc să iasă bine premiera cu Romeo fi 
Julieta, unde repet L ady Montague. Este o experienţă 
interesantă, pentru că, deşi toţi ştim povestea, Beatrice nu 
impune canaane, porneşte de la noi, se fac improvizaţii pe 
pArsonaj înainte de rApetiţii, e important cum sA simte fiecare în 
rolul său ... Şi îmi doresc, în viitor, să mai fac turnee. Chiar pentru 

"cumpărături şi turism", cum a zis Andrei Şerban intr-un articol. 
PA ulfimP.IP. r.uvinfP., l:armP.n rflrtn r.u (lnff/i, sfjniitns 
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